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عضو کمیسیون انرژی:

 مجلس با بازگشت رانت نرخ خوراک پتروشیمی ها 
برخورد خواهد کرد

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری

حداقل حقوق بازنشستگان در سال آینده 
یک میلیون تومان است

قیمت بازارنوع سکه
1/180/000سکه تمام طرح جدید
1/150/000سکه تمام طرح قدیم

617/000نیم سکه
330/000ربع سکه

205/000گرمی
114/742هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4150دلار
4360یورو
5010پوند

1190لیرترکیه
1145درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

گزارش خبری تحلیلی کیهان

رشد قیمت ها
سهم مردم از رشد اقتصادی!

عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشاره به اینکه مجلس 
شورای اسلامی با رانت خوراک گاز واحدهای پتروشیمی مقابله 
می کند، گفت: همان فرمولی که دولت تعیین کرده است باید 

اجرایی شود.
هدایت الله خادمی در گفت وگو با فارس با اشــاره به تصویب ماده 
53 برنامه ششــم توســعه مبنی بر نرخ گذاری خوراک گاز واحدهای 
پتروشــیمی گفت: من در همین ابتدای بحــث باید بگویم که تلاش 
نمایندگان مجلس و بخصوص کمیســیون انــرژی حمایت از صنعت 

ارزش آفرین پتروشیمی است.
وی در عین حال تاکید کرد: صنعتگرانی که در این عرصه فعالیت 
می کننــد این موضوع را باید بدانند که فعالیتشــان را باید به نحوی 

برنامه ریزی کنند که انگار ایران از گاز و نفت بی بهره است.
عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشاره به اینکه متاسفانه برخی 
در صنعت پتروشــیمی به دنبال رانت خوراک هستند، اظهار داشت: 
در کنــار این موضوع، برخی از واگذاری ها نیز در این صنعت از طریق 

رانت صورت گرفت.
وی با با ابراز تاسف از اینکه برخی صنعتگران پتروشیمی به دنبال 
ارزان خری خوراک هستند، تصریح کرد: نرخ خوراک باید معقول باشد 
بــه طوریکه در کنار حمایــت از این صنعت نباید رانتی نیز به صنعت 
پتروشیمی در این زمینه داده شود،بلکه فعالان صنعت باید به گونه ای 
عمل کنند که پتروشیمی ایران با دیگر شرکت های بزرگ پتروشیمی 
در ســطح جهان رقابت پذیر شــوند و این رقابت نباید در نرخ خوراک 

واحدهای پتروشیمی باشد.
وی ادامه داد: اگر روزی قیمت گاز بالا رفت آنها باید قیمت واقعی 

را پرداخت کنند و اگر روزی پایین آمد همین رویه ادامه پیدا کند. 
خادمی تصریح کرد: ما در مجلس شــورای اسلامی اجازه نخواهیم 
داد برخی از فعالان صنعت پتروشیمی که دنبال گرفتن رانت هستند 

موفق شوند و قطعاً مجلس مقابل آنها می ایستد.
وی تصریــح کرد: پیش تر فرمولی برای نرخ خوراک گاز واحدهای 
پتروشــیمی تعیین شــده اســت و باید این فرمول اجرایی شود که 
نماینــدگان مجلس نیز این موضــوع را می دانند و اجازه نمی دهند تا 
دوباره بحث های مفصل در ایــن زمینه صورت پذیرد، زیرا بحث های 
کارشناســی قبلًا در زمینه خوراک گاز واحدهای پتروشیمی به طور 

مفصل و در چندین جلسه مطرح شده است.

راکر کوره های قوس الکتریکی 
در فولاد مبارکه اصفهان طراحی و ساخته شد

عضو هیئت مدیره انبوه سازان تهران:

افزایش هزینه های ساخت و ساز 
رکود مسکن را بیشتر می کند

معاون وزیر صنعت در پاسخ به  کیهان:

معافیت گمرکی برای واردات کالای مشابه داخلی 
تعجب آور است

اصفهان - خبرنگار کیهان:
طراحی و ساخت راکر کوره های قوس الکتریکی برای نخستین 

بار در کشور در فولاد مبارکه اصفهان انجام شد.
محمدعلی توحیدی مدیر تولید فولاد ناحیه فولادســازی با بیان این 
مطلب گفت: »راکر کوره های فعلی به دلیل افزایش ظرفیت کوره  ها، عمر 
زیاد و فرسودگی، عمدتا دچار دفرمگی و شکست از نواحی مختلف شده 
کــه همین موضوع باعث توقفات طولانی مــدت کوره ها جهت تعمیر و 

جوشکاری آنها می شود.
وی گفت: هزینه تمام شده راکر بومی یک سوم هزینه سه سال گذشته 

شرکت های سازنده خارجی است.
همچنین مهدی رستاقی کارشناس کوره  های قوس الکتریکی فولاد 
مبارکه افزود: از دو سال قبل بازطراحی و ساخت دو دستگاه از این تجهیز 
استراتژیک در دستور کار ناحیه فولادسازی قرار گرفت و در مرحله اول به 
دلیل اینکه نقشه ابعادی و ساخت برای این تجهیز وجود نداشت، نسبت 
به نقشه برداری و تهیه نقشه ســاخت از طریق واحد مهندسی معکوس 

اقدام شد.
وی گفت: پس از تهیه نقشه های لازم توسط مهندسی معکوس ساخت 

تجهیز مذکور از دی ماه سال 1394 آغاز شد. 
کارشــناس کوره های قوس الکتریکی شرکت فولاد مبارکه افزود این 
تجهیز 90 تنی با 10 متر و 80 سانتی متر طول، 8 متر و 90 سانتی متر 

عرض و 6 متر و 15 سانتی متر ارتفاع به شرکت حمل شد.
رستاقی افزود: در حال حاضر امکان استفاده از این تجهیز در کوره های 
3، 4، 5 و 6 وجــود دارد و در جریان انجام تعمیرات بلندمدت کوره های 

قوس الکتریکی نسبت به تعویض و نصب آن اقدام خواهد شد.

عضو هیئت مدیره انبوه سازان استان تهران گفت: بالا رفتن 
هزینه های ساخت و ساز که از ابتدای سال جاری کلید آن زده 

شده است رکود مسکن را بیشتر می کند.
ایــرج رهبر در گفت وگو با فارس، در پاســخ به این ســؤال که 
نشــانه هایی از بالا رفتن هزینه های ساخت و ساز دیده می شود که 
در شرایط رکودی نمی تواند مناسب بخش مسکن باشد، گفت: قطعاً 
در شــرایط رکودی بازار مسکن، بالا رفتن هزینه های ساخت و ساز 
نمی تواند مناسب و مفید باشد، در این شرایط که متقاضیان قدرت 
خرید پایین دارند و ســازندگان رغبتی برای ساخت و ساز ندارند، 
بالا رفتن هزینه های ساخت و ساز از سوی برخی نهادها و ارگان ها 
که اتفاقاً برخی از آنها دولتی هســتند، نمی تواند کمک حال بخش 

مسکن باشد.
رهبر ادامه داد: این روزها در تهران وضعیت ســاخت و ســاز به 
این صورت شده که سازندگان غیرحرفه ای که اتفاقاً مردم عادی هم 
هستند با تجمیع چند واحد کلنگی اقدام به ساخت و ساز می کنند.

وی افزود: از دو ماه گذشــته که قیمت فولاد )از کیلویی 1300 
تومان به 2000 تومان رسیده( و برخی محصولات ساختمانی رو به 
افزایش گذاشته و باعث شده تا در کنار برخی هزینه ها مثل صدور 
پروانه ساختمانی، اخذ انشعاب آب و برق و گاز و بیمه تأثیر بسزایی 

در بالا رفتن قیمت تمام شده داشته باشد.
رهبر تأکید کرد: وقتی قیمت تمام شــده ساخت افزایش یابد و 
قدرت خرید هم پایین باشد، در نتیجه ساختمان های ساخته شده 
به فروش نمی رود و رکود بیش از پیش وارد بخش مسکن می شود.
وی افزود: به عنوان مثال؛ یکی از هزینه هایی که طبق قانون قرار 
بود ســالانه یک درصد افزایش یابد، بیمه تأمین اجتماعی است، اما 
متأســفانه بیمه تأمین اجتماعی برای سازندگان و ساخت و ساز 4 

درصد افزایش یافته است.

وزیر ارتباطات:

سیم کارت های مجهول الهویه 
از پس فردا یکطرفه می شود

وزیر ارتباطات گفت: پنجشــنبه آخرین مهلت دارندگان 
سیم کارت های مجهول الهویه برای اعلام مشخصات است.

محمود واعظی در حاشــیه آیین رونمایی از تمبر یادبود ســردار 
سرلشکر پاسدار شهید حسین همدانی در پاسخ به سؤال فارس، درباره 
مهلت یک ماهه شورای عالی فضای مجازی برای ساماندهی مشخصات 
مالکان سیم کارت در کشور، اظهار داشت: طبق مصوبه شورا سه هفته 
پیش اعلام شــد که مالکان سیم کارت برای اعلام مشخصات خود و 

احراز هویت یک ماه فرصت دارند.
وی گفت: از یک سال پیش ساماندهی سیم کارت ها آغاز شد و در 
این مدت 50 میلیون سیم کارت ساماندهی شدند و 10 میلیون سیم 
کارت باقی ماند که مالکان آنها 20 تا 30 سیم کارت به نامشان ثبت 

بود، اما برای تعیین تکلیف نمی آمدند.
وی گفت: با این مصوبه جدید شورا، به افراد باقی مانده اولتیماتوم 
داده شــد که مراحل ثبت اطلاعات خــود را تکمیل کنند و از تعداد 
10 میلیون سیم کارت بلاتکلیف 4/5 میلیون سیم کارت با ارائه کارت 
شناسایی تعیین تکلیف شد و امیدواریم در مهلت باقی مانده، مالکان 
5/5 میلیون ســیم کارت باقی مانده نیز ســریع تر برای احراز هویت 

همکاری کنند.
وزیر ارتباطات تأکید کرد: در این مدت از طریق پیامک به مالکان 

این سیم کارت ها اطلاع رسانی شده است.
به گفته واعظی، در سال های گذشته به دلیل فروش بی حساب و 
کتاب سیم کارت در کشور و نبود سختگیری های لازم، سیم کارت هایی 
با هویت نامعلوم در شبکه ثبت شده بود که از این طریق، تخلفات و 

سوء استفاده هایی همچون قاچاق و مزاحمت انجام می شد.
واعظی تأکید کرد: آخرین مهلت تعیین تکلیف هویت سیم کارت ها 
9 دی ماه اســت و پس از آن، ســیم کارت قطع نمی شود، بلکه برای 
مدتی یک طرفه خواهد شــد، علاوه بر اینکه مالکیت سیم کارت برای 

مالک حفظ می شود و سیم کارت سلب امتیاز نمی شود.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
گفت: اگر واردات کالای مشابه کالای داخلی انجام شود و بخواهیم 

به واردکننده چنین کالایی معافیت بدهیم، جای بحث دارد.
علی یزدانی در پاسخ سؤال خبرنگار کیهان که آیا تقاضای وزیر صنعت 
از گمرک درباره بخشــش جریمه سه هزار میلیارد تومانی شرکت لوازم 
خانگی کره ای موجب آسیب رسانی به صنایع کوچک نمی   شود اظهار کرد: 

این سؤال را باید از وزیر صنعت بپرسید.
وی ادامه داد: واردات در چارچوب سیاســت های اقتصاد مقاومتی تا 
جایی که به تولید داخلی ضربه نزند و تکمیل کننده زنجیره تولید باشد، 
لازم اســت اما اگر واردات مشابه کالای داخلی انجام شود و معافیت نیز 

بخواهیم به واردکننده چنین کالایی بدهیم، جای بحث دارد.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی درمورد 
تأثیر افزایش نرخ ارز بر قیمت تمام شــده صنایع گفت: افزایش نرخ ارز 
به بنگاه های صادرکنندگان کمک خواهد کرد اما در مورد بنگاه هایی که 

قابلیت صادرات ندارند، اینطور نیست.
یزدانی با اشــاره بــه اینکه 1100 طرح یا بنــگاه تولیدی در تملک 
بانک هاســت افــزود: بانک ها طبق قانون مکلف هســتند این بنگاه ها را 
تعیین تکلیف کنند تا توســط سیستم بانکی فعال شوند یا به صاحبانش 

برگردانده شود.
وی ادامه داد: بدهی بنگاه ها به سیســتم بانکی بعضاً آنقدر زیاد شده 
که سرمایه گذار اولیه نیز به دنبال پس گیری واحد نیست در این شرایط 
بانک ها مکلف هســتند این بنگاه ها را به مزایده بگذارند که پیگیری این 

مسئله در دستور کار وزارتخانه قرار دارد.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک در ادامه در مورد پرداخت تسهیلات 
به واحدهای کوچک صنعتی نیز گفت: در ســال جاری 58 هزار و 999 
واحد و طرح صنعتی برای دریافت تسهیلات ثبت نام کرده اند که 36 هزار 
و 600 طرح و واحد در کارگروه های اســتانی مورد بررسی قرار گرفته اند 
امــا به 10 هزار و 141 طرح و واحد صنعتی تســهیلات 7 هزار و 200 
میلیارد تومانی پرداخت شده و بانک ها نیز به صورت مستقیم به 8 هزار و 
952 طرح و واحد تسهیلات 5 هزار و 900 میلیارد تومانی اعطا کرده اند.
وی تصریــح کرد: در مجموع 19 هزار و 93 مورد از 58 هزار و 999 
طرح و واحد صنعتی از تسهیلات 12 هزار و 100 میلیارد تومانی برخوردار 

شده اند.

مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری، حداقل حقوق 
بازنشستگان در سال آینده را یک میلیون تومان اعلام کرد

به گزارش فارس، محمود اسلامیان در حاشیه همایش امنیت غذایی، 
سلامت و توسعه گفت: قرار شده تا بخشی از سهام بیمه ملت به صندوق 
بازنشستگی واگذار شود و هدف از این طرح آن است که بازنشستگان در 

طرح های اقتصادی صندوق شرکت داده شوند.
وی در مورد جزئیات بیشتر این طرح گفت: 12/5 درصد سهم بیمه 
ملت به 100 هزار بازنشسته در قالب وام قرض الحسنه واگذار می شود که 
این جزء اولین طرح ها است و سعی می کنیم سهامی که ریسک کمتری 

دارند، را به بازنشستگان بدهیم.
اسلامیان افزود: به هر بازنشسته 750 هزار تومان سهام تعلق می گیردو 
ظرف چند روز گذشته 25 هزار نفر از بازنشستگان از این طرح استقبال 
کرده اند و امیدواریم طرح های اقتصادی دیگری را هم به مرور اجرا کنیم.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشور در پاسخ به اینکه چه برنامه ای 
برای افزایش کف حقوق بازنشســتگان در سال 96 دارید، گفت: در سال 
95 دولــت 700 میلیارد تومان علاوه بر بودجه مصوب به ما کمک کرد، 
تــا کف حداقل حقوق بازنشســتگان را از 700 هزار تومان به 900 هزار 

تومان برسانیم.
وی در مورد بودجه سال 96 گفت: برای سال 96 نیز رقم 1000 میلیارد 
تومان اضافه بر بودجه مصوب کرده اند، تا از این محل بتوانیم حقوق پایین 
بازنشســتگان را بیش از 10 درصد افزایش دهیم و در نتیجه کف حقوق 
بازنشستگی برای سال آینده زیر یک میلیون و 50 هزار تومان نخواهد بود.
بــه گفته اســلامیان حدود 25 درصد از کل بازنشســتگان کشــور 

حداقل بگیر هستند.

سرویس اقتصادی-
همچون اظهارات سخنگوی 
 7/4 رشــد  ادعای  که  دولت 
درصــدی رئیس جمهور را رد 
معیشت  وضعیت  بررسی  کرد، 
آنچه  می دهد  نشان  هم  مردم 
جیب مردم از رشــد اقتصادی 
درک کرده است، رشد در قیمت  
رشد  نه  بوده  اساسی  کالاهای 

اقتصادی!
در گزارش هفته گذشته کیهان 
درباره ادعای رشــد 7/4 درصدی 
برای نیمه نخســت ســال جاری 
که از ســوی رئیس جمهور مطرح 
شده بود، آمد که این آمار با معیار 
»جیب مردم« که از قضا از ســوی 
خود رئیس جمهور برای ســنجش 
وضعیت اقتصادی مردم ارائه شده 

بود، همخوانی ندارد.
در آن گزارش از قول کارشناسان 
اقتصادی طرفدار دولت عنوان شد: 
مردم بهبود را زمانی حس می کنند 
که قدرت خریدشان افزایش یابد؛ 
لذا اگــر تنها از زندگــی مردم به 
سراغ تحلیل شاخص های اقتصادی 
برویم نمی توان پذیرفت که اقتصاد 
با کاهش تورم مواجه شــده است. 
رشــد اقتصادی در زندگی روزمره 
نامحســوس اســت. دلیل آن هم 
مشخص است؛ مهم ترین تاثیر رشد 
بر زندگی مردم در حوزه اشــتغال 
اســت ولی وقتی ظرفیت جدیدی 
ایجاد نمی شود و تنها از ظرفیت های 
گذشــته استفاده می شــود، طبعا 
شغلی هم ایجاد نمی شود و تاثیری 

در زندگی مردم نمی گذارد.
دو روز پیش هم در گزارشی با 
اشاره به اختلاف فاحش میان تورم 
مــورد ادعای دولــت و تورم جیب 
مردم گفته شد که در شرایطی که 
دولت روحانــی در ماه های پایانی 
عمــر خویش مدعــی کاهش نرخ 
تــورم و رونق اقتصادی اســت اما 
واقعیت زندگی مــردم این ادعا را 
تایید نمی کند و گرانی های روزمره 
و فصلی از جملــه گرانی کالاهای 
اساسی همچون گوشت، مرغ، برنج 
و... خــلاف ادعای دولــت را ثابت 
می کند و قیمت های اعلام شــده 
توســط بانک مرکزی و قیمت های 
بــازار کامــلا موید ایــن موضوع 

می باشند.

دولت علیه دولت
در همین رابطه و در شرایطی 
که رســانه های حامی دولت سعی 
در تضعیــف تحلیل هــای فــوق 
داشــتند، شــاهد از غیب رسید و 
ســخنگوی دولت روز گذشــته با 
رد سخنان رئیس جمهور گفت: بر 
اساس گزارش مرکز آمار نرخ رشد 
اقتصادی کشــور در نیمه نخست 
امسال به 6/5 درصد رسیده است .

نوبخت تأکید کرد: نرخ رشــد 
بخش غیرنفتی اقتصاد نیز در این 
دوره 4/5 درصد محاســبه شــده 
است. براســاس آمار 6 ماهه رشد 
اقتصادی که از سوی مرکز آمار ایران 
آماده شــده، عمده رشد اقتصادی 
مربوط به بخشــهای کشاورزی و 
صنعت میباشد که در روزهای آینده 
جزییات این ارقام اطلاع رســانی 

خواهد شد.
البته آخرین بــاری که دولت 
وعده انتشــار جزئیات آمار رشد را 
داده بود، به زمان ادعای رشد 7/4 
درصدی رئیس جمهور باز می گردد 
که پس از آن سخنان، بانک مرکزی 
قول داده بود جزئیات آن را منتشر 
کند و حالا ظاهــرا در فرایند ارائه 
جزئیات، نوبخت نرخ رئیس جمهور 
را یک درصد کاهش داده اســت! 
حال باید منتظــر ماند که این بار 
انتشار جزئیات از سوی مرکز آمار، 
نــرخ 6.5 درصدی را به چه رقمی 

خواهد رساند!
به این ماجرا این را هم بیفزایید 
کــه بلافاصله پــس از صحبت های 
رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزی 
و معاون وی در مقام تأیید سخنان 
روحانی به میــدان آمدند و با اعلام 
رشــد 5.4 و 9.2 درصدی برای سه 
ماهه اول و دوم سال جاری، ادعای 

روحانی را صحیح ارزیابی کردند!
آرامشی از جنس گرانی!

هر چند گفته می شــود همین 
رشــد 4.5 درصدی بدون نفت هم 
محل تردید جدی است و به عنوان 
مثــال به علت تکیه بیش از حد به 
محصولات پتروشــیمی زیر سؤال 
است، اما سؤال اینجاست که سهم 
مردم از همین رشد بی کیفیت چه 
مقدار است؟ و آیا سختی معیشت 
مردم همین رشــد 4.5 درصدی را 

تأیید می کند یا خیر؟

بررسی قیمت کالاهای اساسی 
نشان می دهد هر کیلو گوشت طی 
ماه هــای اخیر بیــش از چند هزار 
تومان افزایش قیمت داشته است، 
به طوری که قیمت گوشت که در 
انتهــای دولت قبل حدود 32 هزار 
تومان بود به نزدیک 40 هزار تومان 
)حــدود 40 درصد افزایش( یافت، 
قیمت مرغ نیــز از کیلویی 6700 
تومان طی سه سال اخیر، علی رغم 
تعیین قیمت رسمی آن از 8 هزار 
تومان فراتر رفت. )حدود 16 درصد 
افزایــش( این در حالی اســت که 
برنج هم برای اولین بار به کیلویی 
13هزار تومان رسید و حتی رکورد 
16 هزار تومان را هم ثبت کرد در 
حالی که در پایان دولت دهم کمتر 
از 5600 تومان بود )که نشان دهنده 
افزایش 104 درصدی می باشــد(، 
به عبارت دیگر اجزای اصلی سبد 
کالای خوراکی خانوار طی این دولت 
با افزایش قیمت های محسوسی به 
ویژه فقط طی ماه های اخیر مواجه 
شده است.همچنین موارد دیگری 
هم ماننــد تعرفه تلفن ثابت از 30 
ریال به 45 ریــال با مصوبه دولت 
افزایش یافت و حق انشــعاب برق 

و... هم گران شد.
حال با شــرایطی که ذکر شد، 
وضعیت موجود معیشت مردم را با 
سخنان روحانی در خرداد 92 مقایسه 
کنید که در شعارهای انتخاباتی خود 
می گفت: دولت تدبیر و امید درصدد 
اســت تا علاوه بر حل مشــکلات 
اقتصادی، مردم به چنان آرامشــی 
برســند و همه در خانه ها شــاغل 
باشند که به یارانه 45 هزارتومانی نیاز 
نداشته باشند. اما نتیجه شعارهای آن 
روزهای دولت به جایی رســیده که 
ســه سال بعد از آن ایام و در آستانه 
انتخاباتی دیگر، مردم برای دریافت 

یارانه روزشماری می کنند.
حذف نیازهای اساسی

سهم مردم از رشد اقتصادی
در همیــن رابطه عضــو اتاق 
بازرگانی تهران گفته اســت: طبق 
گــزارش بانــک مرکــزی برخی 
کالاهای اساســی کــه مهم ترین 
هزینه خانواده های متوسط به پایین 

است، 48 درصد گران شده است.
یحیی آل اســحاق درباره گران 
شدن کالاهای اساسی بیش از نرخ 

تورم اعلامی دولت، با اشاره به اینکه 
طبقات متوســط به پایین جامعه 
بیش از 50 درصد جمعیت کشور 
را تشکیل می دهند تأکید می کند 
اینها از نظر درآمد و کیفیت زندگی 
متوسط به پایین هستند و از آن سو 
75 درصد هزینه های این خانواده ها 

در پنج مقوله قرار دارد.
به اعتقــاد این فعال اقتصادی، 
این پنج رشته شــامل معیشت و 
خوراک، مسکن، پوشاک، بهداشت و 
آموزش است و در این میان خوراک 
و کالاهای اساسی در مهمترین رده 
اهمیت برای هر خانواده قرار دارد.

به ایــن ترتیــب همانطور که 
بررسی قیمت اقلام غذایی اساسی 
در ســبد غذایی طبقات متوسط و 
پایین نشــان می دهد، سهم مردم 
از رشــد مورد ادعای دولت سختی 
دسترسی به نیازهای اولیه است که 
آثار نامناسبی بر زندگی مردم خواهد 
داشــت. به اعتقــاد اقتصاددانانی 
همچون حســین راغفر که درباره 
آثار اجتماعی مشــکلات اقتصادی 
مطالعه کرده اند، مسئله اساسی این 
است که افزایش قیمت غذا در کشور 
همواره به مراتــب بیش از قیمت 
متوسط نرخ تورم بوده است. یعنی 
تورم غذا همواره بیشتر از میانگین 
تورم جامعه بوده اســت و آثار این 
اختلاف، در کیفیت غذای خانوارها 
خود را نشــان می دهد. در چنین 
پرکالری  غذای  خانوارها  شرایطی، 
مانند نان را بیشتر مصرف می کنند 
و کالاهایی را کــه حاوی ویتامین 
است کمتر می توانند مصرف کنند.

تغییر ترکیــب غذایی موجب 
شکل گیری بیماری هایی مانند پوکی 
استخوان، کوتاهی قد، رشدنیافتگی 
ذهنی و اشکال مختلف بیماری ها 
در افراد می شود. پیامدهای منفی 
سوءتغذیه، در بلندمدت خود را به 
صورت نابرابری های اقتصادی نشان 
می دهد. فردی که تغذیه مناسبی 
ندارند، از رشد ذهنی مناسبی هم 
برخوردار نخواهد بود و در تحصیلات 
عقب می افتد. این فــرد در آینده 
نمی تواند شــغل مناســبی اختیار 
کند. ایــن گونه نابرابری در جامعه 

حفظ می شود.
تبلور رشد در بازار ارز!

البته ســهم مــردم و فعالان 

اقتصادی از رشد اقتصادی منحصر 
به اقــلام غذایی و ســایر نیازهای 
اساسی نیست. بلکه شاید بتوان رشد 
قابل توجه در بازار ارز هم از برکات 

رشد مورد ادعای دولت دانست!
بیــش از یــک ماه اســت که 
مسئولان دولتی اعم از وزیر اقتصاد 
و رئیــس کل بانــک مرکزی وعده 
نــرخ دلار کاهش  می دهند کــه 
می یابد امــا علی رغم این وعده هر 
روز مردم شاهد افزایش بیشتر این 

نرخ هستند.
قیمت دلار به عنوان ارز رایج بازار 
روز یکشنبه تا سطح 4 هزار و 130 
تومان بالا آمد و در حدود نرخ 4 هزار 
و 100 تومان بطور موقت توقف نمود 
با این حال صبح دیروز روند افزایشی 
خــود را ادامه داد و رکورد 4 هزار و 

150 تومان را ثبت کرد.
در این شــرایط با نوسان نرخ 
ارز مردم هر روز بیش از گذشــته 
ســردرگم می شــوند، همچنیــن 
بسیاری از کارشناسان که دولت را 
بازیگر اصلی این صحنه می دانند، 
نسبت به عواقب تضعیف بی سابقه 
پــول ملــی هشــدار می دهند اما 
مسئولان دولت به راحتی با وعده 
کاهش قیمت ها از کنار این وضعیت 

عبور می کنند.
نوبخت، ســخنگوی دولت روز 
گذشته در مورد افزایش نرخ ارز تنها 
به این موضوع بسنده کرد که، این 
موضوع به دلیل مسائل روانی پیش 
آمده در جامعه است، افزایش 100 
تومانی قیمت ارز در یک روز قابل 
تائید مسئولان نیست و ان شاالله این 

نرخ کاهش یابد)!(
گفتاردرمانی 

به جای اقدام عملی
با این حال دولت همچنان در 
حال گفتاردرمانی بازار است بطوری 
که پیش از این در آذرماه با سرعت 
گرفتن رونــد افزایش قیمت ها در 
بازار ارز، رئیــس کل بانک مرکزی 
مانند وزیر اقتصــاد از کنترل بازار 
خبر داده و گفته بود: سیاست اصلی 
بانک مرکزی ثبات در بازار ارز است.
این نحــوه مواجهــه دولت با 
شرایط اقتصادی موجود، وضعیتی 
را ایجاد کرده اســت که بسیاری از 
افراد انتظــار آتی خود را بر خلاف 
گفته های مسئولان تنظیم می کنند؛ 

چرا که در بسیاری از موارد واقعیت 
را برخلاف آنچه دولتمردان گفته اند 

مشاهده می کنند.
در ایــن میان فعالان اقتصادی 
از جمله کســانی هســتند که در 
کنار اقشار مردم اولین ضربات این 
وضعیت را دریافت می کنند. یکی از 
همین فعالان اقتصادی در گفتگو با 
کیهان ضمن ابراز نگرانی از وضعیت 
موجود، نسبت به نحوه پاسخگویی 
مسئولان هم گلایه داشت. این فرد 
تأکید می کرد که در تماس با بانک 
مرکزی برای اطــلاع از برنامه های 
این بانک برای کنترل شرایط بازار، 
به وی گفته اند که ان شــالله اوضاع 

درست خواهد شد!
آثار اجتماعی خطاهای 

اقتصادی
در ایــن میــان نگرانی هــا از 
کاهش ارزش پول ملی هم افزایش 
یافته اســت. بر اساس گزارش های 
کارشناســی، از جملــه پیامدهای 
ارز در  اجتماعــی تغییرات نــرخ 
کشورها و کاهش ارزش پول ملی، 
نزول روزافزون استانداردهای زندگی 
مردم و کاهش قدرت خرید آنها و 
درآمد اســت. این مسئله با کاهش 
رشد اقتصادی و تعطیلی کارخانه ها 
تشدید شده و با افزایش تورم و نرخ 
بیکاری بحران اقتصادی در کشورها 
را تشدید می کند. افزایش نرخ ارز به 
افزایش هزینه خانوارها به خصوص 
در حــوزه تأمیــن دارو و کالاهای 

وارداتی منجر خواهد شد.
گرانی کالاها از یک سو و وابسته 
شــدن بیش از اندازه اقتصاد به ارز 
خارجی مــردم و فعالان اقتصادی 
را بسیار آســیب پذیر کرده است. 
دولت باید با تمرکز به تولید ملی و 
حمایت از صنایع داخلی اقتصاد را 
در برابر تکانه های مختلف محافظت 
می کرد نه اینکه با تمرکز سه ساله بر 
تفاهم های موهومی همچون برجام، 
تمام وعده های اقتصادی و خود را 
به این توافق موکول کند. حال که 
یکســال از برجام می گذرد و زمان 
عملی شــدن وعده هــای دولت از 
جمله ایجاد ثبات در بازار فرا رسیده 
است بر همگان آشکار شده که راه 
نجات اقتصاد کشور از برجام عبور 
نمی کرد و کشــور نیازمند تدبیری 

فراتر از ادعاهای توخالی است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد

واردات ۳ میلیارد دلاری قاچاق از مناطق آزاد 
در برابر صادرات یک میلیارد دلاری

اقتصادی  کمیسیون  عضو 
مجلس گفت: پارسال 3 میلیارد 
دلار قاچــاق و 3 میلیارد دلار 
میلیارد  یک  مقابل  در  واردات 
دلار صــادرات در مناطق آزاد 
نســبت  یعنی  گرفته  صورت 
صادرات به جمع واردات و قاچاق 

یک ششم بوده است.
رحیــم زارع عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
ارتباط تلفنی با یک برنامه تلویزیونی 
گفت: از 558 هــزار و 750 هکتار 
در بیش از 20 سال 7 هزار و 873 
هکتار مجموع اراضی صنعتی واگذار 

شده در مناطق آزاد بوده است.
وی ادامــه داد: 36 هزار هکتار 
جانمایــی شــده و 25 درصد آن 

واگذاری شده است.

زارع افــزود: در مجموع یک و 
4 دهم درصد کل مجموع محدوده 
جغرافیای مناطق آزاد برای اراضی 
صنعتی واگذاری شــده اســت اما 
متناسب با آن رشد اقتصادی نداشته 

است.
وی با بیان اینکه رشد اقتصادی 
مناطق آزاد یک سوم سرزمین اصلی 
اســت، گفت: مناطق آزاد پارسال 
600 میلیون دلار صادرات و 400 
میلیون دلار صادرات مجدد داشت 
که این در مقایســه با 42 میلیارد 
دلار صادرات کل کشور ناچیز است.

اقتصادی  کمیســیون  عضــو 
مجلس شورای اســلامی افزود: در 
دوره قبــل، زمین هایــی به قیمت 
متری 5 هزار تومان در مناطق آزاد 
واگذار شده و یک اقلیت رانت خوار 

و تضعیف بومی هــا نتیجه این کار 
بوده است.

زارع ادامه داد: در مناطق آزاد، 
پارســال 3 میلیــارد دلار قاچاق و 
3 میلیارد دلار واردات در مقابل یک 
میلیارد دلار صادرات صورت گرفته 
یعنی نسبت صادرات به جمع واردات 
و قاچاق یک ششم بوده است. وی 
گفت: ســازمان سرمایه گذاری های 
اقتصــادی در وزارت امور اقتصادی 
مکمل مناطق آ زاد هســتند و این 
یکی از علل موافقتم، با الحاق مناطق 

آزاد به این وازتخانه بوده است.
زارع افــزود: وزیــر می تواند به 
روسای مناطق آزاد تفویض اختیار 
کند و رئیس منطقه آزاد با اختیارات 
فعلی بر دیگر دستگاه های اجرایی 
مستقر در این منطقه مشرف شود.

اقتصادی  کمیســیون  عضــو 
گفت:  اســلامی  شــورای  مجلس 
مدیــران مناطق آزاد همیشــه از 
منظر سیاســی انتخاب می شوند و 
مدیران اقتصادی انتخاب نمی شود.

زارع افزود: آمارهای ما بر اساس 
آمارهای مناطق آزاد اســت که به 
کمیسیون اقتصادی در مجلس ارائه 

شده است.
وی گفت: در همه دوره ها برخی 
مدیــران عامل مناطــق آزاد برای 
مدیر شدنشان هزینه کردند و پول 

پرداختند.
زارع بــا بیان اینکه تراز تجاری 
ما در مناطق آزاد برای سال گذشته 
منفی 5 میلیارد دلار بوده اســت، 
افزود: مناطق آزاد موجب تضعیف 
اقتصاد ملــی و کاهش درآمدهای 

عمومی دولت شده اند.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی هم در ارتباط تلفنی با 
این برنامه گفت: اگر این مناطق زیر 
نظر وزیر امور اقتصادی و دارایی برود 
در نتیجه بر سایر دستگاه ها مشرف 
نیست و دستگاه های زیر مجموعه 
وزارتخانه های دیگر در مناطق آزاد 
نمی پذیرند که زیر نظر وزارت امور 

اقتصادی و دارایی بروند.
وی بــا اشــاره به اینکــه این 
اســتدلال که هدف نمایندگان از 
این کار، نظارت بر مناطق آزاد بوده 
است هم صحیح نیست، گفت: دیوان 
اسلامی  شورای  مجلس  محاسبات 
در زمان دولت یازدهم همه مناطق 
آزاد را بررســی و گزارشات خود را 
ارســال کرد که حتی یکی مورد از 

آن گزارش منفی نبوده است و این 
افتخار آمیز است.

ترکان افزود: بازرسی کل کشور 
35 مرتبــه از مناطق آزاد بازدید و 
بازرسی کرده است، آیا این نظارت ها 

کافی نیست؟
وی ادامه داد: تنها دوره ای است 
که همه اطلاعات مناطق آزاد بر روی 
سایت وجود دارد و هیچ رانتی برای 
واگذاری زمین ها وجود ندارد و همه 
چیز شفاف است همین دوره است.

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی با انتقاد از سخنان 
آقای زارع دیگر مهمان تلفنی این 
برنامه گفت: 3 میلیارد دلار واردات 
از طریق مناطق آزاد برای سرزمین 
اصلی انجام شده و نه برای مناطق 

آزاد.

فارغ التحصیل  جوان  یک 
مهندسي کشاورزي توانسته با 
استفاده از علم روز کشاورزي 
دست  به  زیادي  موفقیت هاي 
هم  نفــر  بــراي 8  و  آورده 

اشتغالزایي کرده است. 
داود کریمي، 28 ساله درباره 
چگونگــي آغاز بــه کار در عرصه 
کشــاورزي مدرن، مي گوید: »در 
دوره دانشجویي با هدف فراگرفتن 
تجربیات عملي در کار کشاورزي 
مدرن، بعــد از پایان کلاس ها در 
گلخانه هاي شیراز به صورت رایگان 
کارگري مي کردم، بیل مي زدم، کود 
مي ریختم، فرغون دست مي گرفتم 
و... . هدف اصلــي ام تلفیق دانش 
تئوري با تجربه عملي بود و از همان 
دوره دانشجویي برنامه بلند مدتي 
براي حضور در عرصه کشــاورزي 
به صورت مدرن و علمي داشتم.«

ایــن فعال اقتصــاد مقاومتي 
مي افزایــد: »وقتــي از دانشــگاه 
فارغ التحصیل شدم هیچ سرمایه اي 
نداشــتم تا با آن زمیــن بخرم یا 
گلخانه احداث کنم، از طرفي اصلا 
دلم نمي خواست کارمند دولت و 
حقوق بگیر باشم. تصمیم گرفتم 
یک گلخانه اجــاره کنم اما حتي 

پول اجاره گلخانه را هم نداشــتم، 
در یــزد برخلاف کــرج و ورامین 
زمین کشاورزي بسیار گران است، 
در نتیجه با صاحبان چند گلخانه 
مذاکــره کردم و از آنها خواســتم 
گلخانه شان را به من اجاره بدهند 
اما اجــاره بها را بعد از برداشــت 
محصول و فــروش در بازار از من 
بگیرند. خدا را شکر قبول کردند و 
من هم بعد از اولین فصل برداشت 
توانســتم پول اجاره اولین گلخانه 

را بپردازم.«
کریمــي که در حــال حاضر 
چندین گلخانــه در اختیار دارد و 
محصولات بســیار متنوعي تولید 
کرده اســت اظهار مي کند: »یکي 
از عرصه هاي کار من، تولید نشــاء 
اســتاندارد براي دیگــر گلخانه ها 
و کشــاورزان اســت. در گذشته 
زمیــن  در  را  بــذر  کشــاورزان 
مي کاشتند اما امروزه ثابت شده که 
تولید نشاء و کاشت آن بهتر از شیوه 
سنتي کاشت بذر در خاک است. ما 
نشاء ها را در فضایي استاندارد براي 
انتقال به زمین کشــاورزي آماده 
مي کنیم. ســال گذشــته بیش از 
500 هزار انواع نشاء گیاهاني چون 
کلم بروکلي، کاهو، کرفس، گوجه، 

فلفــل و به لیمو تولید کردیم و به 
فروش رســاندیم. استفاده از نشاء 
باعث مي شــود ریشه گیاه قوي تر 
باشــد، رشــد آفات کاهش یابد و 
فصل کشت به خاطر آماده سازي 

زمین عقب نیفتد.«
»عرصه  مي کنــد:  اضافــه  او 
دیگر فعالیت من تولید محصولات 
ارگانیک است. یک گلخانه گوجه 
گیلاسي، یک گلخانه گوجه سالادي 
و یک گلخانه شناور در اختیار دارم 
که متناســب با تقاضاي فصل در 
آن فلفل دلمه اي و بادمجان کشت 
مي کنم. در این گلخانه ها به هیچ 
وجه از سموم شیمیایي براي مبارزه 

با آفات استفاده نمي کنیم، در عوض 
از تکنیک هاي ســاده علمي بهره 
مي گیریم. واقعیت این اســت که 
استفاده از سموم نه به نفع سلامت 
مصرف کننــده اســت و نه به نفع 
جیب کشاورز چون قیمت سموم 
بسیار بالاســت. در این گلخانه ها 
با استفاده از تله هاي نوري با انواع 

آفت ها مبارزه مي کنیم. 
برگزیده سومین همایش ملي 
طلایه داران اقتصاد مقاومتي، اظهار 
مي کند: »رژیم غذایي گیاه خواري و 
خام خواري در یزد رو به گسترش 
اســت. کلم بروکلي بــراي گیاه 
خواران و خام خواران ماده غذایي 

بســیار مهم و پر مصرفي اســت. 
به همین دلیل یــک گلخانه هم 
بــراي تولید کلم بروکلي ویژه این 
مصرف کننده هــاي جدید داریم و 
محصولات را به صورت اختصاصي 
به آنها مي فروشــیم. عرصه دیگر 
فعالیت مــا، تولید گیاهان زینتي 
مانند زرشــک زینتي، خرزهره و 
رزماري اســت که هــر گلدان از 
آنهــا بین 10 تا 15 هزار تومان به 
فروش مي رسد. اطلسي، شب بو و 
گازانیا را هم براي استفاده در فضاي 
ســبز شــهري و ارائه به مدیریت 
شــهري با نصف قیمت بازار تولید 
مي کنیم هرچند بــا وجود مزیت 

اقتصادي محصولات ما، رانت هاي 
موجود اجازه نمي دهد مســئولان 
شهري این محصولات را جایگزین 
تولیدکننده هاي  گران  محصولات 

خاص کنند!«
او مي افزاید: » کشاورزي بدون 
از  خاک مزیت هاي زیــادي دارد 
جملــه از بین رفتــن آفات خاک 
زي، کشــت طبقاتي و استفاده از 
حجــم علاوه بر ســطح و کاهش 
70 درصدي مصرف آب. تحقیقات 
جهاني نشان از بازده فوق العاده این 
شیوه از کشت دارد، مثلا بازده خیار 
در کشت هیدروپونیک 50 درصد و 
فلفل 100 درصد بیشتر از کشت 
البته هزینه تولید  سنتي اســت. 
تا  هیدروپونیک 30  محصــولات 
40 درصد بیشتر است اما کمیت و 
کیفیت محصولات افزایش مي یابد 
و در نهایت این هزینه ســر به سر 

مي شود.«
کریمي در پایان می گوید :من 
به دوســتان ســپاه ناحیه مدیون 
هســتم و امیدوارم بتوانم محبت 
آنها را جبران کنم. با استفاده از وام 
30 میلیون توماني آنها توانستم از 
فشار اقتصادي رها شوم و با خیال 

راحت تري فعالیت کنم.«

ماجرای موفقیت یک جوان یزدی در عرصه کشاورزی


